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Egyetemi és főiskolai tanévnyitók 

Hasznos polgárokat 
kell nevelni 

A h é t v é g é n t a r t o t t a 
tanévnyitó ünnepségét a 
József Attila Tudomány-
e9yetem, a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskola és a 
s *eged i Élelmiszer ipar i 
Főiskolai Kar. A JATE ren-
dezvényén részt vett Po-
korni Zoltán oktatási mi-
niszter is. 

A József Attila Tudomány-
egyetemen az idén több mint 
^ ezer első éves hallgató kezdi 
"teg tanulmányait. A szombat 
délutáni évnyitó ünnepség 
díszvendége Pokorni Zoltán 
oktatási miniszter volt. Az ok-
tatási tárca vezetője ünnepi 
beszédében arra hívta fel a fi-
gyelmet, hogy az egyetemek 
elsődleges feladata, hogy 
hasznos polgárokat nevelje-
nek. A kormányzat dolga pe-
dig 

az, hogy ehhez minden se-
gítséget megadjon az intézmé-
nyeknek és a hallgatóknak. Az 
'ntegrációval kapcsolatban a 
miniszter kifejtette; lényege, 
h°gy koncentrálja a felsőokta-
tás erőit. Ugyanakkor az egye-
temi és főiskolai hallgatókat 
nem érintheti hátrányosan az 
átmenet. - Minden intéz-
ményre ki kellene akasztani 
egy táblát, mely szerint az in-
tegráció alatt az oktatás zavar-
talanul üzemel - mondta Po-
korni Zoltán. A miniszter ez-
ntán Szent-Györgyi Albert-dí-
jat adott át Totik Vilmos aka-
démikusnak, és Eötvös Jó-
zsef-díjat Pintér Lajos do-
eensnek. 

- Temetni jöttünk, vagy di-
csérni? - tette fel a shakespea-
r e - i kérdést Mészáros Rezső 
fektor, arra utalva, hogy az el-
s ö éves hallgatók a JATE-ra 
""átkoznak be ugyan, de a 
2000 január elsején megalaku-
ló Szegedi Tudományegye-
temről távoznak majd. A rek-
tor kifejtette: az egyetem 
múltja, hagyományai, oktatási 
és tudományos színvonala 

biztosítják, hogy dicsérni kell, 
nem temetni. 

A JATE Szegedi Élelmi-
szeripari Főiskolai Kara va-
sárnap délelőtt tartotta tanév-
nyitó ünnepségét az Ifjúsági 
Házban. A rendezvényen 225 
nappali és 450 levelező tago-
zatos elsőéves hallgatót fo-
gadtak a kar polgárává. Szabó 
Gábor főigazgató ünnepi be-
szédében azt hangsúlyozta, az 
az intézmény teszi jól a dol-
gát, melynek hallgatói ttz-
husz év múlva is elégedettek 
döntésükkel, mert az életben 
jól hasznosítható tudást és 
diplomát kaptak. Mint mond-
ta, a SZÉF célja, hogy a Sze-
gedi Tudományegyetemen be-
lül a szakmérnök képzés erős 
intézménye legyen. 

- Alapvetően más ez a tan-
év, mint az eddigiek - mondta 
Galambos Gábor, a Juhász 
Gyula Tanárképző Főiskola 
főigazgatója az intézmény 
tanévnyitó ünnepségén tegnap 
a Belvárosi moziban. - Het-
ven évvel azután, hogy Kle-
belsberg Kuno rendelete nyo-
mán megindult a polgári ta-
nárképzés, ez az utolsó év, 
amikor még a Juhász Gyula 
Tanárképző Főiskola nevében 
nyithatom meg a tanévet -
mondta. A főigazgató szerint 
a tanárképzés a jövő év elejé-
től megalakuló Szegedi Tudo-
mányegyetemben is megőrzi 
méltó helyét. Idén szeptem-
bertől 2834 nappali tagozatos 
hallgató kezdi meg tanulmá-
nyait a főiskolán, köztük 714 
elsőéves diák. Levelező tago-
zaton közel 1500-an tanulnak. 
Az oktatási feladatokkal kap-
csolatban Galambos Gábor 
megjegyezte, hogy idén veze-
tik be a kreditrendszert. A fő-
igazgató szerint az intézmény-
nek fel kell készülnie arra, 
hogy a társadalmi igényeknek 
megfelelően új szakokat indít-
sanak. 

H. SZ.-K. G. 

Egymásra talál tak; balról jobbra: Mészáros Rezsó 
rektor, Pokorni Zoltán, Bernáth Árpád professzor 

ós Ványai Éva alpolgármester . (Fotó: Karnok Csaba) 

Téglajegyek 
Nagyvárad (MTI) 

A Partiumi Keresztény 
Egyetem létrehozásának tá-
mogatására tartottak szom-
baton nagygyűlést Nagyvá-
radon a Királyhágómelléki 
Református Egyházkerültet 
dísztermében. 

Az esemény ünnepi jelle-
8ót emelte az, hogy a király-
bágómelléki egyházkerület 9 
óvi pereskedés után véglege-
Sen visszanyerte székházát. 
Azóta, hogy nevére annak 
tulajdonjogát bejegyezték, a 
nagygyűlés volt az első ren-
dezvény, amellyel a jogos 
tulajdonos mintegy ismét 
birtokba vette az épületet 
'melyet korábban is használt 
Ugyan, de anélkül, hogy elis-
merték volna tulajdonjogát). 

Az 500 fős hallgatóság 
előtt Tőkés László reformá-
tus és Tempfli József katoli-
kus püspök, Kötő József, a 
román művelődési miniszté-
rium államtitkára, romániai 
magyar parlamenti képvise-
lők, szenátorok mondtak be-
szédet. Az egyetemalapítás 
fontosságát hangsúlyozva a 
szónokok azt emelték ki, 
hogy ezt a kezdeményezést 
a romániai magyar közösség 
összefogása valósí that ja 
meg, s az egyetemnek a kö-
zösség egységét kell szol-
gálni. 

Hangsúlyozták azt is, 
hogy a felsőoktatási intéz-
mény részét alkotja majd az 
erdélyi magyar egyetemi há-
lózatnak. 

Örökzöld slágerek a Storyville dzsesszkoncertjén 

Örömzene szólt a Ligetben 

Teoctist 
igényei 

Bukarest (MTI) 
Teoctist pátriárka, román or-

todox egyházfő levélben tilta-
kozott Radu Vasile miniszterel-
nöknél az új kultusztörvény ter-
vezete ellen. A román kormány 
a múlt héten fogadta el az új 
jogszabály tervezetét, amely 
csak a parlament határozatával 
emelkedhet törvényerőre. A ro-
mán ortodox egyházfő a mi-
niszterelnökhöz intézett levelé-
ben „megdöbbenésének" és „el-
képedésének" adott hangot 
amiatt, hogy a kormány nem 
fogadta el a tervezet véglegesí-
tésekor azt a javaslatot, hogy a 
jogszabály szövege egyértel-
műen mondja ki: Romániában 
az ortodox a nemzeti egyház. 

Az ortodox pátriárka tiltako-
zásának nyilvánosságra hozásá-
val egyidejűleg megszólaltak a 
romániai görög-katolikus, vala-
mint a római katolikus egyház 
képviselői is. A médiában kife-
jezésre juttatott álláspontjuk 
szerint senki sem vonja kétség-
be, hogy a románok többsége 
az ortodox vallás hfve. Éz 
azonban távolról sem jogosít-
hatja fel a román ortodox egy-
házat arra, hogy követelje tör-
vényes nemzeti egyházzá nyil-
vánítását, hiszen sok román 
nemzetiségű állampolgár a gö-
rögkatolikus, a római katolikus 
vagy más egyházak és feleke-
zetek híve. Márpedig sem őket, 
sem más felekezetek román ál-
lampolgárságú híveit nem lehet 
diszkriminálni azzal, hogy a ké-
szülő törvény egyetlen egyhá-
zat nyilvánítson nemzeti egy-
háznak, legyen szó akár a hivők 
száma szempontjából mégoly 
többségi ortodox egyházról is. 

K e l l e m e s , c s a l á d i a s 
hangulatú lemezbemuta-
tó dzsesszkoncer te t tar-
tott szombaton az Újsze-
ged! Szabadtér i Színpa-
d o n a S t o r y v i l l e J a z z 
B a n d . A D é l m a g y a r o r -
szág t ámoga tá sáva l lét-
r e jö t t r e n d e z v é n y e n a 
dzsesszrajongók számá-
ra a k é t s z t á r v e n d é g , 
Audrey Motaung és Joe 
Murányi éneklése illetve 
klar inét já téka igazi cse-
megét jelentett. 

Háromnapos vigadalom után 

Deszki faluünnep - utcabállal 

Szombaton este az Újszegedi 
Szabadtéri Színpadon stílusosan 
a Kabaré konferansziéjának 
népszerű dalával köszöntötte a 
koncert közönségét az est mű-
sorvezetője, Jakab Tamás szín-
művész. A házigazda Storyville 
Jazz Band a bemelegftő szám 
után rögtön át is adta a színpa-
dot a vendégcsapatnak, a Four 
Fathers énekegyüttesnek, amely 
„barbershop style"-ban a capel-
la énekelve előbb spirituálé-fel-
dolgozásokat adott elő, majd 
Bárdos Lajos Kínai kánonjával 
- hongkongi fecskefészek ke-
reskedők panaszdaiával - te-
remtett jó hangulatot. A Hon-
véd Együttes Férfikarából ala-
kult csapatnak - amit négy mu-
zikális családapa alkot - jó a 
hangösszeállítása, van érzéke a 
műfajhoz, a kicsit merészebb, 
vagányabb és szenvedélyesebb 
előadásmódot bizonyára az idő 
majd meghozza. Az I Can't Gi-
ve You Anything But Love cí-
mű slágerre már a Storyville 
Jazz Band is visszatért - ez a 
szám a szegedi csapat novem-
berben Magyarországon és az 
Egyesült Államokban egyszerre 
megjelenő új CD-jén is közös 
előadásukban szerepel. 

A dzsesszvilág nagy öreg-
jét, Joe Murányit nagy taps 
fogadta, hiszen őt jól ismeri 

Joe Murányi, Louis Armstrong z e n e k a r á n a k egykori klarinétosa szólóival most is elbűvölte a közönséget . 
(Fotó: Karnok Csaba) 

már a szegedi közönség. Kla-
rinétszólóiban, improvizációi-
ban ezúttal sem csalódtunk, 
élvezetes volt például a hege-
dű-klarinét párbeszéd Frankié 
Látóval. Sidney Bechet Blues 
in the Air című szerzeménye 
Joe Murányi hangszerelésé-
ben került a CD-re, s most is 
így hallhattuk remek klarinét-
szólóval. Háló Pál szegedi ze-
nekara már eddig is sokat pro-
fitált a közös munkából, Joe 
elégedett is fejlődésükkel. A 
Steamboat Stomp és a nemré-
giben komponált Murányi-
szám, a Zöld Balaton Blues is 
összeszokottságukról tanúsko-

dott, még inkább a CD cím-
adó szerzeménye, a Storyville 
Swing, amit Louis Armstrong 
zenekarának egykori klariné-
tosa kifejezetten a szegedi 
csapatnak írt. Az egész kon-
cert könnyed, családias han-
gulatban folyt, Joe Murányi 
kedves, tört magyarságával 
sokszor megnevettette a publi-
kumot. A Storyville tagjai is 
sikert arattak szólóikkal, a 
már említett Frankié Látó 
mellett a gitáros Kurina Kor-
nél, a zongorista Kasza Zsolt, 
a nagybőgős Földes Gábor, a 
szaxofonos Dennert Árpád, a 
harsonás Sallai László, a 

trombitás Farkas Péter és a ze-
nekarvezető dobos, Háló Pál 
játékának tapsolhatott a kö-
zönség. 

A hab a tortán a dél-afrikai 
születésű, Hamburgban élő 
énekesnő, Audrey Motaung 
bemutatkozása volt, amit jó 
érzékkel a második részre 
hagytak. Először kíséret nél-
kül egy gyönyörű gospel son-
got énekelt makulátlan techni-
kával, mély átéléssel, majd -
már a Storyville közreműkö-
désével - a Funny Valentine 
következett. Hatalmas terje-
delmű, csodálatosan szép 
hangját és stílusos, szenvedé-

lyes éneklését élvezettel hall-
gatta a közönség, hiszen erre-
felé ritkán találkozhat élőben 
hasonlóan szuggesztív elő-
adóval. Audrey Motaungnak 
a vérében van ez a fajta mu-
zsika - ezt bizonyította a 
Bicska Maxi-dallal, majd a 
Joe Murányival közösen éne-
kelt Hello Dollyval is saj-
náltuk, hogy nem énekelt még 
több számot. A végére felfor-
rósodott koncert a ráadásként 
előadott két örökzölddel, a 
Chattanooga Choo-Choo-val 
és a felpörgetett „Szentek 
mennybemenetelével" zárult. 

H. Zs. 

Három napon á t tar tó 
p r o g r a m s o r o z a t kere té-
b e n ü n n e p e l h e t t e k a 
deszk iek a z elmúlt hét-
v é g é n . Az ö tödik a l k a -
l o m m a l m e g r e n d e z e t t 
f a lunapokon nem csak a 
k ö z s é g lakói v i g a d h a t -
tak , Szegedről és a kör-
n y e z ő f a l v a k b ó l is so-
k a n k i r ándu l t ak Deszk-
re. 

Ha valaki a deszki művé-
szek kiállításra volt kíváncsi, 
a falu híresen szép faluházá-
ba látogatott el, ha divat-
showt szeretett-volna látni, a 
nagycsaládosok bemutatóját 
nézhette végig. Ha pedig 
mondjuk azt akarta megtud-
ni, milyen produkcióra is ké-
pes a falu polgármestere, Si-
micz József a világhírű an-
gol énekest, Elton Johnt 
megszemélyesí tve, nem 
hagyhatta ki a „Befutó" cí-
mű műsort, ahol a község el-
ső embere mellett az önkor-
mányzati testület minden 
tagja dobogóra lépett. 

Talán az eddig leírtak is 
jól tükrözik, milyen nagy 
volt a vigadalom az ötödik 
alkalommal megrendezett 
deszki falunapokon. Pedig 
még szót sem ejtettünk arról, 
hogy pénteken például utca-
bálra csalogatták a táncos lá-
bú ifjakat, szombaton hor-
gászverseny és lovasbemuta-
tó is színesttette a progra-
mot, míg a tűzijáték előtt 
magyar-szerb táncházban 
ropták a lányok meg a legé-

A gyerekek is jól szórakoztak a deszki falufesztiválon. (Fotó: Schmidt Andrea) 

nyek. S persze meg ne feled-
kezzünk a vasárnapi túzoltó-
, rendőrségi és polgári védel-
mi bemutatókról, a sportcsa-
tákról, vagy mondjuk a me-
nettáncról, amikor fúvósze-
nészek és majorettek masí-
roztak végig a falun. 

A három napos vidám fi-
esztán szakítottak időt a 
deszkiek a komoly ünnepre 
is - szombaton délután ki-
tüntetések átadásával kö-
szönték meg azok munkáját, 

akik sokat tettek a falu fej-
lesztéséért, hírnevének öreg-
bítéséért. „Deszk díszpolgá-
ra" címét adományoztak dr. 
Kraszkó Pálnak, a deszki 
mellkasi betegségek szak-
kórháza igazgató főorvosá-
nak. „Deszk községért" em-
lékérmet vehetett át Dombi 
László általános iskolai ta-
nár, míg Farkas Gábornét, a 
község nyugdíjas klubjának 
vezetőjét díszoklevéllel tün-
tették ki. 

S hogy kiknek is köszön-
hető az ötödik deszki faluna-
pok sikere? Mint megtudtuk, 
közel kétszáz helybéli polgár 
vett részt a faluünnep előké-
szítésében és lebonyolításá-
ban. 

- De kitettek magukért a 
vállalkozók is. Anyagi se-
gítségük nélkül nem tudtunk 
volna ilyen látványos feszti-
vált rendezni - mondta Si-
micz József polgármester. 

B. Z. 


